

مدى التزام المدقق الضريبي بمعايير التدقيق الدولية وأثر ذلك في الكشف عن حالات التهرب الضريبي في

المملكة الأردنية الهاشمية

إعداد:

محمد مصطفى علي المصري

إشراف

الاستاذ الدكتور هيثم مدوح حمدان العبادي

الملخص

هدفت الدراسة إلى بيان مدى التزام المدقق الضريبي بمعايير التدقيق الدولية في الكشف عن حالات التهرب الضريبي في المملكة الأردنية الهاشمية، إذ استخدم الباحث المنهج الوصفي والتحليلي، وتم اعتماد الاستبانة كأداة رئيسة لجمع وتحليل البيانات، وتم اختيار عينة عشوائية اشتملت على توزيع (100) على مدقي ضريبة الدخل والمبيعات موزعة على مديريات دائرة ضريبة الدخل والمبيعات حيث تم إسترداد (85) ما نسبته 85%، وتم استخدام البرنامج الإحصائي (SPSS) لتحليل البيانات والخروج بالنتائج والتوصيات اللازمة لبيان مدى التزام المدقق الضريبي بمعايير التدقيق الدولية للكشف عن حالات التهرب الضريبي في المملكة الأردنية الهاشمية.

ولقد خلصت الدراسة إلى عدد من النتائج أبرزها أن المتوسطات الحسابية لإجابات أفراد العينة عن فقرات بُعد مدى التزام المدقق الضريبي بمعايير التدقيق الدولية في عملية الفحص الضريبي تراوحت ما بين (4.22-4.89) بدرجة تقييم مرتفعة لجميع الفقرات.

وفي ضوء النتائج أوصت الدراسة بعدد من التوصيات التي من أهمها، وضرورة أن يقوم المدقق الضريبي بإرفاق أوراق العمل التي توثق عملية التدقيق وتبيان الأسباب التي دفعته إلى رفض أو قبول أو تعديل التقدير الذاتي يسهم بشكل فعال في الكشف عن حالات التهرب الضريبي، ضرورة أن يلجأ المدقق الضريبي للاستبانة كأداة لتقييم نظام الرقابة الداخلي، تركيز المدقق الضريبي على العناصر التي لها تأثير بالغ على نتيجة أعمال المشروع تسهم في الكشف عن حالات التهرب الضريبي، ومراعاة الحيادية وعدم تأثير العلاقات الاجتماعية في تحديد العبء الضريبي للمكلف.

The Extent of the Tax Assessor's Compliance with International Auditing Standards and Its Impact on the Detection of tax Evasion Cases In the Hashemite Kingdom of Jordan

Prepared by:

Mohamed Mostafa Ali El Masry

Supervised by:

Prof. Haitham Mamdouh Hamdan Abadi

Abstract

The study aimed at showing the extent of the tax auditor's compliance with the auditing standards of the state in the detection of cases of tax evasion in the Hashemite Kingdom of Jordan. The researcher used the descriptive and analytical method. The questionnaire was adopted as a main tool for collection and analysis of data. (85%). The statistical program (SPSS) was used to analyze the data and to produce the results and recommendations required to demonstrate the compliance of the tax auditor with the International Standards for Auditing Tax evasion cases in the Hashemite Kingdom of Jordan.

The study concluded with a number of results, most notably that the averages of the respondents' responses to the paragraphs after the compliance of the tax auditor with the international auditing standards in the tax examination process ranged between (4.22-4.89) with a high assessment of all the paragraphs.

In light of the results, the study recommended a number of recommendations, the most important of which is the need for the tax auditor to attach the working papers that document the audit process and to explain the reasons that led to the rejection or acceptance or modification of the self-assessment contributes effectively to the

detection of cases of tax evasion, Taxation of the questionnaire As a tool for evaluating the internal control system, the tax auditor's focus on the elements that have a significant impact on the outcome of the project works contribute to the detection of tax evasion cases, taking into consideration neutrality and the impact of social relations in determining the tax burden of the taxpayer.